
Zpráva o seniorátním setkání předčitatelů 

datum: 13. 2. 2010 
místo: sbor ČCE v Letohradě 
téma: rétorika 
lektorka:  Mgr. Monika Hartmannová 
pořádá: poradní odbor pro vzdělávání laiků královéhradeckého seniorátu 

Akce navazovala na předcházející, která proběhla 24. 1. 2009 v Náchodě. Tentokrát jsme 
se však zaměřili na celkové vyznění textu: na to, jak text jako přednášený celek působí na 
posluchače. Proto si účastníci připravili text, nacvičili jeho přednes a měli si ujasnit, co chce 
posluchačům sdělit. Ti pak vytvořili přednášejícímu jak bylo plánováno zpětnou vazbu: 
diskutovali jsme o tom, jaké má text poselství, zda se ho povedlo projevem a volbou textu 
sdělit a zda ho ostatní dokázali v projevu rozpoznat. 

Zkoumali jsme také poselství gest  a postojů, objevovali skryté možnosti svých hlasů, 
ukázali si, jak je možné zvýšit sdělnou funkci textu pomocí intonace, výslovnosti, větného 
přízvuku. Byli jsme seznámeni s evoluční funkcí trémy a stresu a technikami, jak je 
překonávat. 

Akce byla zveřejněna prostřednictvím Evangnetu, na vlastních stránkách odboru a službou 
Googlecalendar. Oznámení bylo i součástí naší výroční zprávy konventu 2009. Byli jsme 
kontaktováni i rádiem TWR, jemuž jsme poskytli informace a rozhovor. Nakonec byly 
rozeslány též e-mailové pozvánky s přiloženým plakátem a s průvodním dopisem, které 
odešly na adresy našich sborů i soukromým zájemcům o informace. Přesto se nás sešlo jen 5 
účastníků: 3 z Náchoda-Šonova, 1 ze Semonic a 1 z Letohradu. Nezájem nás trochu zaskočil, 
neboť v předcházejících měsících jsme byli několikrát kontaktováni zájemci z různých sborů. 
I tak jsme den plodně využili, bylo alespoň možné věnovat se každému individuálně, všichni 
jsme se (kdo jsme chtěli), dostali k projevu, mohli konzultovat své problémy a nacvičit si 
potřebné dovednosti. 

Sejití zahájil pobožností bratr Zdeněk Ryšavý. 
Zúčastnění projevili zájem o další setkání s Mgr. Hartmannovou. Protože někteří se 

účastní i setkání učitelů nedělních škol dali návrh, aby se příští setkání uskutečnilo společně 
se seminářem učitelů nedělních škol, neboť otázka komunikace prostřednictvím gest a postojů 
se týká i jejich služby. Domluvili jsme se, že příští setkání by se mělo konat už v září 2010, 
bude-li to možné, pak nejlépe asi zase v Náchodě. 

Více informací a reakce zúčastněných zveřejníme na našem webu 
http://povl_hk.evangnet.cz/kazatele/kazatele.htm, jakmile se nám sejdou. 

Náš dík nakonec patří letohradským, jak sboru tak rodině sestry farářky, kteří nám 
poskytli zázemí a postarali se o naše pohodlí, občerstvení a oběd. 

zapsal: Jakub Dvořák 


